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Pojďte jíst…
Když vstoupili na břeh, spatřili ohniště a na něm 
rybu a  chléb. Ježíš jim řekl: „Přineste několik 
ryb z toho, co jste nalovili!“  Šimon Petr šel 
a vytáhl na břeh síť plnou velkých ryb, bylo jich 
sto padesát tři; a  ač jich bylo tolik, síť se ne-
protrhla. Ježíš jim řekl: „Pojďte jíst!“ A  nikdo 
z  učedníků se ho neodvážil zeptat: „Kdo jsi?“ 
Věděli, že je to Pán. Ježíš šel, vzal chléb a dával 
jim; stejně i rybu. To se již potřetí zjevil učední-
kům po svém vzkříšení.

(Evangelium podle Jana 21,9-14)

Velikonoce nejsou jen o  prázdném hrobě, ale 
hlavně o setkání s živým Kristem. 
Učedníci viděli prázdný hrob a  pak se vrátili 
domů, k původnímu povolání, k rybaření. 
Hned při prvním lovu byli však neúspěšní.  
„Děti, nemáte něco k jídlu?“ – ptá se jich posta-
va stojící na břehu. 
„Nemáme.“
„Tak hoďte síť na  pravou stranu.“ Učedníci to 
udělali a síť se zaplnila velkým množstvím ryb.   
Rybolov se zdařil, až když do  situace vstoupil 
Ježíš. 

Velikonoce jsou o  setkání s  Ježíšem, který 
nás hledá, i když my jeho už nehledáme. Při-
chází do našich všedních situací, když se nám 
nedaří a zažíváme pocit zmaru. Dává se nám 
sám poznat, když my nevíme, jak ho pocho-
pit. Pomáhá. 
Ježíš čeká na  břehu na  učedníky u  ohniště 
a  má pro ně připravené jídlo, rybu a  chleba 
a zve je: „Pojďte jíst“. 
Pojďte ke mně vy, co jste neuspěli, co jste přišli 
o naději, co jste zdeptaní ze své prohry; co se 
stydíte jít druhým na oči; vy, co jste už přestali 
prosit o zázraky; vy, co už nemáte sílu hledat, 
ptát se, žít. 
Velikonoce jsou o setkání s Ježíšem, který na nás  
čeká a dává posilu. Čeká, až se vrátíme z vše-
lijak neúspěšných plaveb a troskotáních. Čeká, 
nabízí vztah, blízkost, společenství se sebou 
i s druhými.  
Ježíš vyzve učedníky, aby ke společnému jídlu 
přidali něco i  oni. On je dárcem a  hostitelem. 
Ale počítá s tím, že i my přidáme něco svého. 
Svá obdarování, čas, prostředky, službu. Bere 
nás vážně, jsme pro něj důležití. 
Vzkříšený Ježíš a učedníci spolu snídají. 
Nikdo se Ježíše neptá, kdo je. Všichni ví, že je to 
on. Nepotřebují mluvit, vysvětlovat si, omlouvat 
se, vyčítat si, obhajovat se. 
Jí a mlčky jsou spolu.
Někdy moc mluvíme. Některá slova a rozhovo-
ry už nepřináší do vztahů nic dobrého.   
Blízkost se dá prožít i v tichu. Ne dusném tichu. 
Ale tichu, které léčí, odpouští, přijímá. 
Velikonoce jsou o tichém setkání s živým Kris-
tem, který dává sebe, abychom my mohli žít 
a být spolu. 
Přeji nám, ať tuto blízkost prožijeme. 

Hana Ducho, farářka
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Pozvánka na výroční sborové shromáždění
Milé sestry a bratři, srdečně Vás tímto zvu k účasti na našem výročním sborovém shromáždění, 
které máme naplánováno na neděli 23. března tohoto roku, v návaznosti na bohoslužby.
Tentokrát nemáme shromáždění volební. Máme ale rozpracované důležité projekty a  probíha-
jí u nás různé aktivity. Připravena bude i zpráva o hospodaření a finanční situaci našeho sboru. 
O všem bude užitečné si podrobněji pohovořit.
Účast každého z Vás považujeme za důležitou, staršovstvo obdrží cenné podněty a informace pro 
svoji další práci. Těším se tedy 23. března na shledanou.

Milan Chyba, kurátor sboru

Ohlédnutí a poděkování

Milí přátelé,
s vděčností a radostí se ohlížím za uplynulým 
rokem. Byl to rok pestrý, plný hezkých okamži-
ků, milých setkání, ale také výzev a nelehkých 
rozhodování. Věřím, že i  přes různé neshody, 
nejasnosti a bolesti jsme společně žili a  rostli 
ve víře, naději a lásce. Díky Bohu! Ale také díky 
vám, vaší oddanosti sboru, podpoře, velkory-
sosti, vstřícnosti. Každá a  každý z  vás přispěl 
k  tomu, aby naše společenství bylo místem, 
kde se můžeme cítit dobře a přijati. 
Díky za nové podněty, kritické výhrady a nápa-
dy i za trpělivost, když se věci nedaří, jak byste 
si představovali. 
Těším se i  na  další rok v  pardubickém sboru, 
na nové příležitosti, setkávání a rozhovory. 

Studijní volno 
Od  února do  konce dubna 2025 budu mít 
studijní volno. Farářky a  faráři ČCE mají pod-
le církevního zřízení na  toto volno nárok vždy 
po  pěti letech práce na  sboru. Jsem za  tuto 
možnost velmi vděčná. 
Staršovstvo pardubického sboru, seniorátní 
výbor Chrudimského seniorátu, Synodní rada 
ČCE i Komise pro vzdělávání kazatelů mi studij-
ní volno schválili. 
Po  dobu mé nepřítomnosti mě bude zastu-
povat (zejména ve věci pohřbů) kolegyně fa-
rářka Magdalena Horáková z  Chrudimi (tel: 
739 105 160). 
Při nedělních bohoslužbách se můžete těšit 
na různé hosty, faráře, farářky, výpomocné ka-
zatelky a  kazatele. Službu jednotlivých hostů 
má na starosti sestra Kristýna Sobotková. 
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Velikonoční 
setkání 2025
•  17. dubna od 18:00  

pašijová meditace

•  18. dubna od 9:00  
Velký pátek, bohoslužby  
s večeří Páně

•  20. dubna od 9:00  
Boží hod velikonoční,  
bohoslužby s večeří Páně

Výroční zpráva farářky za rok 2024
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Program v týdnu bude částečně omezen: bude 
se konat pouze Réva s  Magdou Horákovou, 
dále setkání starší generace a  setkání rodičů 
s dětmi. 
Biblické hodiny v  úterý, ve  čtvrtek ani filmové 
večery se konat nebudou.  
Jakékoli záležitosti týkající se chodu a  správy 
sboru bude řešit kurátor Milan Chyba, místoku-
rátorka Miriam Kalhousová a samozřejmě naše 
sborová asistentka Lydie Nečasová. 
Schůze staršovstva se budou konat pravidelně. 
Věřím, že mé tříměsíční studijní volno bude pří-
nosné nejen pro mě a mou rodinu, ale pro nás 
všechny. 

Bohoslužby
Mám moc ráda neděle a společné bohoslužby 
s  vámi. Mám radost z  pestrého společenství, 
z toho, že se v neděli potkají všechny generace, 
těší mě, když v kostele vidím úplně nové tváře.  
Kazatelsky jsem vyzkoušela pro mě novinku, 
a  sice kázání podle biblického příběhu na  po-
kračování. Kázala jsem na  příběhy Abrahama, 
Izáka a  Jákoba. Tyto příběhy jsme také v  da-
ném týdnu probírali na  biblických hodinách. 
Byla to pro mě velmi zajímavá zkušenost a pří-
prava kázání na pokračování mě moc bavila.  

V případě mé nepřítomnosti vedli bohoslužby: 
Ladislav Beneš, Michal Branda, Miki Erdinger, 
Miloš Ferjenčík, Petr Gallus, Martin Kocanda, 
Rút Kučerová, František Plecháček, Petr Šilar, 
Mikuláš Vymětal, Daniel Ženatý. Všem za jejich 
službu děkuji. 
Děkuji také všem, kdo mají chod bohoslužeb 
na starosti: sborové asistentce Lýdii Nečasové 
a  presbyterům, čtenářům, službě na  přípravu 
květin, Milovi Ducho za přenos bohoslužeb. 
Děkuji učitelkám a učitelům Nedělní školy a ta- 
ké všem, kdo připravují pohoštění po bohosluž-
bách na faře, zejména Pavle Pospíšilové, která 
tuto službu koordinuje. 

Chvála všemi nástroji
V žalmu 150 stojí: „Chvalte Hospodina zvukem 
polnice, chvalte ho harfou a  citerou, bubnem 
a  tancem, strunami a  flétnou, zvučnými cym-
bály, chvalte ho cymbály dunivými!“
A  to my děláme. Skoro při každých boho-
službách je společný zpěv doprovázen nejen 
na varhany, ale také na všechny možné nástro-
je, na které umíme hrát. 
Je to úžasné, krásné. Děkuji všem, kdo dopro-
vázíte. A děkuji Hance Benešové, že připravuje 
aranže doprovodu a ujímá se nácviků. 

Druhý svátek vánoční a Nový rok
Po  delších úvahách a  diskuzích jsme na  star-
šovstvu rozhodli zrušit vzhledem k velmi nízké 
účasti bohoslužby na  druhý svátek vánoční. 
Tyto bohoslužby se již v uplynulých letech kona-
ly nepravidelně, podle toho, na který den vychá-
zely ten rok Vánoce. Nadále slavíme bohosluž-
by na Štědrý den a Boží hod vánoční. 
Podobnou změnu jsme navrhli na Nový rok. Ne-
jedná se o církevní svátek, ale toužíme po tom 
začít nový občanský rok s  Pánem Bohem 
a společně. Jako dobrá alternativa nám přijde 
slavit začátek nového roku vždy první lednovou 
neděli, kdy bývají současně rodinné bohosluž-
by a většina dětí a rodin jsou z prázdnin nebo 
dovolených už doma. Takto pojaté novoroční 
bohoslužby byly poprvé 5. 1. 2025 a byly pouze 
na zkoušku. Stojíme o vaši zpětnou vazbu. 
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Katecheze dospělých
Na  čtvrtečních biblických hodinách jsme pro-
bírali na  pokračování příběhy z  knihy Genesis 
o praotci Abrahamovi, Izákovi a Jákobovi. Byli 
jsme s  nimi na  cestě, prožívali jejich rodinná 
dramata, zápasy se sebou, s  lidmi i s Bohem, 
výšky i  pády. Zakoušeli jsme ale také spolu 
s nimi sílu Boží blízkosti a odpuštění. 
Na biblických nemluvím jen já. Diskutujeme, ně-
kdy spolu nesouhlasíme, některé pasáže jsou 
jak třaskaviny a vyvolávají v nás silné emoce. 
Za  tuto živost jsem vděčná. Učíme se tak, že 
Bible není zavřená jen do  jednoho výkladu, že 
smysl Božího slova hledáme a musíme být vůči 
němu pokorní a stále otevření. 
Na  biblickou chodí v  průměru 13 lidí, někteří 
jsou na faře, jiní online. 
Jendou měsíčně se v čase biblické koná filmo-
vý večer. 
Na  úterních odpoledních biblických hodinách 
jsme pokračovali v seriálu o biblických ženách. 
Od  září naopak zkoumáme příběhy biblických 
mužských postav. 
Zvažujeme, že v  příštím roce setkání pojme-
nujeme nějak jinak. Třeba Rozhovory nad Biblí. 
Chceme, aby název více odpovídal tomu, co se 
při setkání děje, aby zněl živěji a otevřeněji. 
Kdybyste měli jiný návrh, sdělte mi ho. 

Réva a konfirmační příprava
S dětmi školního věku se scházíme každý pátek 
odpoledne. V plném počtu jich je 19. V červnu 
se konala slavnost konfirmace, kde se k víře při-
znalo celkem 6 mladých lidí. Jedna dívka byla 
pokřtěna. 

Bývalí konfirmandi se nepravidelně schází na mlá- 
deži, více je ale baví jezdit na seniorátní setkání 
mládeže, které pořádá Michal Branda a SOM. 
Další konfirmační skupinu otevřeme snad v září 
2025.
Před Vánoci jsme s  dětmi a  mladší mládeží 
nacvičovali taneční vystoupení Human, které 
jsme tančili na vánoční slavnosti na 4. adventní 
neděli. 

S dětmi u Večeře Páně 
V roce 2024 jsme poprvé umožnili dětem při-
jímat chléb a víno při večeři Páně. Zhruba dva 
roky jsme na toto téma vedli diskuze. Podnět-
né pro nás byly besedy s  farářkou Katkou Ro-
skovcovou a  farářem a  docentem teologické 
fakulty, Petrem Gallusem. Naši snahu podpořil 
také Jakub Keller a tehdejší seniorátní výbor. 
Děti tedy mohou přijímat chléb a nealkoholické 
víno z malého kalíšku. Buď chléb a víno přijmou 
od  svých rodičů nebo od  služby. Dětem také 
pokaždé udělujeme požehnání. 
Někteří rodiče si nepřejí, aby malé děti přijímaly 
chléb a víno. Toto rozhodnutí respektujeme. 
S dětmi se snažím průběžně mluvit o tom, co se 
při večeři Páně děje, jak se ve společenství stolu 
chovat, co je vhodné a co není. Věřím, že spo-
lečné slavení s dětmi přinese nám všem radost.  

Křty, svatby
O  křest požádaly dvě rodiny s  malými dětmi 
a  jedna konfirmandka. Svateb jsem v  uplynu-
lém roce vykonala deset. Za  společné rozho-
vory před křtem i svatbou jsem nesmírně ráda. 
Před křtem většinou nechávám katechumeny, 
aby přinášeli oni své otázky ohledně víry, křes-
ťanství, Bible. Často tyto rozhovory přechází 
do pastorační roviny. 

Pastorace 
Vážím si vaší důvěry při pastoračních rozho-
vorech. Ty se dějí buď u mě v pracovně, u vás 
doma, po telefonu nebo po chatu. Některé ale 
probíhají také při kávě po bohoslužbách. 
Na přání jedné rodiny jsem doprovázela umírají-
cí a poskytla službu pomazání nemocné. 
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Ráda vás navštívím, pokud jste nemocní nebo 
vám z jakéhokoli důvodu neslouží síly přicházet 
do společenství. Určitě se mi ozvěte. 

Ekumena
„Mezi pardubickými duchovními fungují nad-
standardní vztahy“ pronesl adventistický kole- 
ga Karel Vasilek při ekumenických bohosluž-
bách. Musím mu dát za  pravdu. Při našich 
společných snídaních, které se konají jednou 
měsíčně, panuje přátelská atmosféra, důvě-
ra a  taky se dost smějeme. Pravidelně čteme 
nějaký oddíl z Bible a společně nad ním chvíli 
vedeme rozhovory a modlíme se.
V lednu 2024 se konalo neformální ekumenic-
ké setkání v Arše Církve bratrské, kde každý ze 
zástupců představil stručně svou církev. Pak 
následovala společná večeře ve  formě rautu. 
Koncem ledna se pak konaly ekumenické boho-
služby u Bartoloměje. 
Pro ekumenický leden 2025 jsme navrhli 
uspořádat ekumenický volejbal. Je to poprvé, 

co se taková akce koná, snad bude mít dobrou 
odezvu. 

Další aktivity farářky:   
•	 	Jednou měsíčně se účastním pastorálních 

konferencí.
•	 	V  srpnu jsem vedla letní tábor pro děti na 

Zbytově.
•	 	Každý čtvrtek dopoledne vyučuji děti druhé 

až páté třídy křesťanskou výchovu na Základ-
ní křesťanské škole Noe. 

•	 	Pravidelně se vzdělávám v rámci celoživotní-
ho vzdělávání kazatelů a účastním se skupi-
nové supervize.

Pietní akt na Zámečku 
V červnu jsem se účastnila pietního aktu k uctě-
ní památky obětí heydrichiády na  Zámečku. 
Jako výraz úcty jsem za náš sbor položila k pa-
mátníku věnec. Této akce se účastní zástupci 
města, kraje, různých institucí a církví. 

Hana Ducho, farářka

Horní Jelení
V kazatelské stanici Horní Jelení se konají bohoslužby 2x měsíčně. Scházelo se nás obvykle 
6 – 8 lidí se mnou a varhanicí.  
Na velké svátky a výroční sborové shromáždění jezdí bratři a sestry z Jelení do Pardubic. 
Děkuji sestře Míle Kaplanové, že se stará o pořádek v modlitebně, připraví prostor na bohoslužby 
a v zimních měsících zatopí. Děkuji také Darie Rosové, Hance Benešové a Markétě Janouchové 
za hudební doprovod.  
Jednou měsíčně se scházíme ke společnému čtení Bible. Tato setkání se konají doma u sestry 
Aleny Vojířové, které moc děkuji za její otevřenost a pohostinnost. Na biblické se nás schází šest. 

Hana Ducho



6

sborový list velikonoce 2025

Staršovstvo se schází ke svým pravidelným jednáním vždy dru-
hou středu v měsíci. Je si vědomo své odpovědnosti za dob-
rou správu sboru v dnešní ne zcela jednoduché době. Máme 
štěstí v tom, že sbor je silný, s kvalitní kazatelkou ve svém čele. 
Využíváme i odborných znalostí svých členů v různých potřeb-
ných oblastech aktivit našeho sboru. 
Největším rozpracovaným projektem je bezesporu Agapé. 
Po  ne zcela jednoduchém hledání shody na  dalším postupu 
a konečné podobě rekonstruované stavby v Hronovické ulici 
jsme se s nadějí pustili do práce s očekáváním, že potřebné 
formality vyřešíme v krátké době a  již v roce 2024 zahájíme 
vlastní stavbu. Získali jsme důvěru nejvyšších orgánů naší círk-
ve, a navíc podporu města i kraje. Podařilo se obstarat štěd-
ré dotace na projekt. Nepříjemné překvapení nás však čekalo 
v  podobě průtahů vystavení stavebního povolení ze strany 

Stavebního úřadu Pardubice. Průběžně jsme dodávali další a další požadované dokumenty a čas 
nám ubíhá. Jsem přesvědčeni, že stavbu opravdu zahájíme tento rok. Závisí na tom i přislíbené 
dotace.
Náš sbor je aktivní v  mnoha oblastech a  začínáme pociťovat potřebu druhého kazatele, zatím 
na částečný úvazek. Toto téma na staršovstvu řešíme. Máme na mysli potřeby sboru, v návaznosti 
na ekonomickou rovnováhu jeho hospodaření. 
Věnujeme se péči o naši kazatelskou stanici v Horním Jelení. Od nového roku jsme změnili způsob 
vytápění v zimním období na  elektrické v  menší místnosti, abychom usnadnili našim tamějším 
členům technickou přípravu bohoslužeb. 
Máme na mysli i náš bytový dům Sladkovského 669. Byl ustaven tým, tvořený odborníky z řad čle-
nů i nečlenů staršovstva s úkolem navrhnout plán a následnou realizaci rozvoje této nemovitosti.
Stojí před námi velké výzvy. Pozitivní zpráva je, že atmosféra ve staršovstvu je velmi dobrá, hle-
dáme vždy nejlepší dosažitelné řešení i ve složitých situacích. Velmi nás ale mrzí, že nedokážeme 
vždy překonávat staré křivdy a zranění. Ne zcela se daří komunikovat tak, abychom některé členy 
sboru neodrazovali, ale naopak je ke spolupráci získávali. Je to náš velký úkol a dluh, který neseme. 
Přesto všichni věříme, že dobře obstojíme v odpovědnosti, kterou jsme svým členstvím ve star-
šovstvu přijali.

Milan Chyba

Hospodářská komise
Rok 2024 jsme zahájili instalací fotovoltaic-
ké elektrárny (FVE) na střechu domu Slad-
kovského 669. Sbor obdržel dotaci ve výši 
436  993 Kč. Energii z  FVE budeme využí-
vat i v novém domě Agapé. Pro zkvalitnění 
online přenosů bohoslužeb bylo do kostela 
zavedeno pevné internetové připojení. 
V  kostele a  na  faře proběhla kompletní 
revize elektrické instalace a  kontrola sbo-

Zpráva za staršovstvo
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rových spotřebičů. Na sborových brigádách 
jsme společně natřeli lavičky, houpačku, 
altá nek a odstranili mech z jeho střechy. Dě-
kuji všem, kteří se zúčastnili. 
Z  kostela byly odstraněny uvolněné části 
fasády, která bude v blízké době vyžadovat 
rozsáhlejší opravu. Také stav domu Sladkov-
ského 669 není dobrý a bude si vyžadovat 
větší rekonstrukci. Proto vznikla pracovní 
skupina 669 ve složení Pavel Queisner, Jiří 
Häuszler, Jiří Kareš, Vlastimil Janouch a Mi-
roslav Hrachovina. Cílem skupiny je připravit 
realizační plán postupné rekonstrukce. 
V  roce 2024 opustili hospodářskou komisi 
Filip Jun a  Miloslav Ducho. Oběma děkuji 
za  jejich dlouholetou práci pro pardubický 
sbor. Aktuálně má hospodářská komise pět 
členů: Jan Dobrovolný, Jiří Häuszler, Tomáš 
Voltr, Valentin Jančík a Miroslav Hrachovina.
Děkuji všem, kteří se podíleli, podílí a budou 
podílet na opravách a údržbě našich budov.

Miroslav Hrachovina  

Finanční zpráva za rok 2024
Pro rok 2024 si staršovstvo stanovilo jako cíl udržet kladné 
hospodaření sboru a vytvářet finanční rezervu pro další období. 
Ke stanovení tohoto cíle nás vedla hlavně očekáváná výstavba 
nového sborového domu v Hronovické ulici a potřeba staveb-
ních úprav v bytovém domě č. 669. Jsme rádi, že se tento cíl 
podařilo splnit.
Čím více vlastních prostředků budeme mít, tím lépe se nám 
bude dařit zajistit financování stavby současně s  bezproblé-
movým chodem sboru.

Finanční příspěvky získáváme ze dvou zdrojů:
1. Příspěvky ve formě saláru, sbírek a darů, které sboru zasíláte.
2.  Z pronájmů bytů v domě ve Sladkovského ulici č.p. 669, pro-

nájmem sborové místnosti a garsonky na faře a pronajímá-
ním kostela na koncerty a podobné příležitosti.

V  roce 2024 obdržel sbor ve  formě saláru a  sbírek celkem 
1 097 tis. Kč. Proti roku 2023 to byl růst o 11 %. Sborové vý-
daje v odvodech do personálního fondu a repartic však vzrostly 
o více než 14 %.
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V uplynulém roce jsme intenzivně pokračovali v přípravě a realizaci projektu 
Agapé, jehož hlavním cílem je vytvoření moderních a bezbariérových prostor, 
které budou sloužit nejen životu našeho sboru, ale také jako otevřené ko-
munitní centrum pro širší veřejnost. V první etapě projekt zahrnuje výstavbu 
nové budovy, která nahradí zchátralý objekt vedle kostela. Tato budova bude 
obsahovat především sborové prostory, které vzniknou v prvním a druhém 
podlaží. V horních podlažích budou vybudovány dva byty. Ve druhé etapě projektu se počítá s pře-
budováním části přízemních prostor přilehlého domu 669 ve Sladkovského ulici na administrativní 
zázemí sboru  a dojde tak k bezbariérovému propojení nových prostor s kostelem.
V červnu loňského roku jsme na stavební úřad podali žádost o stavební povolení pro Etapu 1, kte-
rá zahrnuje výstavbu čtyřpodlažní budovy na místě stávajícího přízemního objektu v Hronovické 
492. Proces řízení se sice protahuje, patrně kvůli personálním změnám a vytíženosti stavebního 
úřadu, avšak projektová dokumentace je kompletní a zahrnuje všechna potřebná kladná stanovis-
ka dotčených orgánů a institucí, včetně souhlasu odboru hlavního architekta. Stavba je v souladu 
s územním plánem a získala podporu krajského i městského úřadu.
S ohledem na vzájemný vztah našich budov ve vnitrobloku, přišel stavební úřad s požadavkem, 
abychom doložili záměr dokončit projekt Agapé výhledově celý, tedy včetně Etapy 2. Dokončením 
druhé etapy dojde k propojení všech tří našich budov na rohu Sladkovského a Hronovické ulice. 
Na  základě tohoto požadavku jsme nechali připravit projekt i  na  Etapu 2 a  znovu jsme získali 
veškerá stanoviska dotčených orgánů. Žádost o stavební řízení na Etapu 2 se nám podařilo na sta-
vební úřad podat začátkem prosince.
Projekt Agapé se tak i nadále posouvá kupředu, i když řešení některých zejména administrativních 
otázek se ukazuje jako časově náročnější, než jsme původně očekávali. Vzhledem k procesní a le-
gislativní náročnosti stavebního řízení se při jednání se stavebním úřadem opíráme o odbornou 
podporu projektanta a našeho právního zástupce.
Pevně věříme, že se nám podaří stavební povolení získat co nejdříve, abychom mohli vyhlásit a uza-
vřít výběrové řízení na dodavatele.  Stále máme  naději, že stavba bude zahájena do podzimu to- 
hoto roku.

Projekt Agapé

Porovnání příjmů ze salárů a sbírek ve vazbě na pokrytí povinných odvodů do personálního fondu 
a repartic je uvedeno v tabulce:

2020 2021 2022 2023 2024

Salár a sbírky 910 100,00 971 650,00 950 200,00 987 700,00 1 097 300,00

Odvody 273 440,00 334 140,00 395 810,00 458 440,00 526 650,00

Poměr v % 30,05 34,39 41,66 46,41 47,99

Příjmy z pronájmů jsou nyní zřejmě na své maximální výši. Nájemné v bytech, pokud nedojde k je-
jich rekonstrukci, již zvyšovat nelze. V pronájmu našich prostor jsme narazili na časové možnosti 
poskytovat více prostoru nájemcům, sborová místnost je již poměrně dost vytížená. V dalších le-
tech lze předpokládat stabilní příjem, avšak bez jeho zvyšování. Proto je třeba nepolevovat v obě-
tavosti, aby byl sbor schopen plnit své závazky a zároveň vytvářet alespoň malou finanční rezervu. 
Děkujeme všem, kdo pravidelně přispíváte na  provoz sborových potřeb formou saláru, sbírek 
při bohoslužbách a darů při různých příležitostech. 

Miriam Kalhousová
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Na základě stávající rozvahy prozatím předpokládáme možnost realizace projektu Agapé v plném 
rozsahu. Financování je uvažováno z vlastních zdrojů, dotací, darů a případně i úvěru. Podstatnou 
část prostředků na výstavbu jsme získali od krajského úřadu. Z přislíbené dotace 10 milionů Kč 
jsme již 3 miliony korun obdrželi. V  roce 2024 jsme také obdrželi příslib na  dotaci 1 milion Kč 
od Evangelické luterské církve v Bavorsku přes grantový program naší církve “Včasné projekty”. 
Za získané prostředky jsme vděčni a velmi si vážíme podpory, kterou náš sbor pro projekt Agapé 
získává. Důvěra, kterou jsme od našich donátorů získali, nás o to více zavazuje a posiluje naši mo-
tivaci celý projekt rychle dokončit.
I tak potřebujeme zajistit další finance. Zaměřujeme se na možnosti získání církevních i mimocír-
kevních grantů, důležitou roli přikládáme také individuálním darům z firemní i soukromé sféry. Pro 
financování projektu Agapé jsme vyhlásili veřejnou sbírku. Pro podporu fundraisingu a seznámení 

veřejnosti s projektem Agapé jsme připra-
vili nové webové stránky www.agape-par-
dubice.cz. 
Saršovstvo vyhlásilo pro financování pro-
jektu Agapé sborovou sbírku. Rádi bychom 
společně vybrali 1 až 2 miliony korun.  Bu-
deme vám velmi vděčni za  jakýkoliv dar. 
Prostředky na financování projektu Agapé 
můžete posílat na sborový účet určený pro 
tento projekt: 2402652182/2010.
Je pravda, že jsme se pustili do  velkého 
projektu a máme velké cíle. Tento projekt 
je pro náš sbor velkou výzvou i příležitostí, 

sborový list velikonoce 2025
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Připomínat Věru Junkovou
Na domě vedle kostela je deska, která připomíná místo narození Věry Junkové. Tento dům by 
měl nahradit nový sborový objekt, o kterém se píše v předchozím článku. Ale připomínat tuto 
statečnou ženu, která v mladém věku byla popravená v době heydrichiády, protože pomáhala 
parašutistům Alfrédovi Bartošovi a Jiřímu Potůčkovi, je důležité. Stala se součástí událostí, 
které uprostřed okupace a války ukázaly statečnost těch, kteří se nechtěli smířit s nacistickým 
režimem, ale usilovali o spravedlnost i budoucnost svobodného národa Čechů a Slováků. Semi-
nář, který se v evangelickém kostele ko-
nal 27. září, připomněl Věru Junkovou 
v kontextu doby, ale také záměr vypsat 
veřejnou soutěž na umělecké dílo, které 
by tuto ženu připomínalo. 

jak vytvořit kvalitní zázemí pro naše společenství a zároveň otevřít naše prostory i komunitu širší 
veřejnosti. Realizace projektu bude pro náš sbor v každém případě představovat závazek na další 
desetiletí. Pokud se nám však podaří vše dobře zvládnout, přispěje projekt Agapé nejen k dlouho-
dobému řešení provozních potřeb sboru, ale také významně podpoří jeho dlouhodobou finanční 
stabilitu.

Chtěli bychom Vám poděkovat za 
vaši trpělivost, podporu a modlitby. 
Věříme, že s  Boží pomocí a  naší 
společnou prací dokážeme tento 
projekt úspěšně zrealizovat.

David Tomáš

Průběžné informace o projektu 
Agapé můžete sledovat na  strán-
kách: info.agape-pardubice.cz
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Stejně jako v  jiných letech, i v minulém roce probíhala každý čtvrtek od 18 hodin biblická hodi-
na. Předmětem biblických hodin bylo pokračování příběhů praotců. V 1. knize Mojžíšově jsme se 
dostali od příběhu praotce Abrahama až k příběhu Josefa a jeho bratrů. Tyto biblické příběhy se 
stávají předmětem bouřlivých diskuzí.
Stalo se již zvykem, že biblické hodiny jsou dostupné prostřednictvím streamu, přestože zazněl ar-
gument, že biblické hodiny jsou i o osobním setkávání. Nicméně je třeba zmínit, že prostřednictvím 
streamu se připojují i sledující ze zahraničí.
Za zdařilé lze označit i filmové čtvrtky. Ty byly zahájeny promítáním dokumentárního snímku Ná-
vštěvníci o pobytu rodiny na Špicberkách. Jeho promítání byla přítomna i jeho tvůrkyně, antropo-
ložka Zdeňka Sokolíčková. Dalšími filmy byly Muž jménem Otto, Utop se nebo plav, Bod obnovy, 
Ježíš z Montrealu a Stříbrné requiem.
O celkově dobré úrovni biblických hodin svědčí to, že se jich pravidelně účastní průměrně 13 lidí, 
10 až 15 je sleduje prostřednictvím streamu. Velké oblibě se těší výše zmiňované filmové čtvrtky, 
kdy se nás při sledování filmu sejde i víc než 20. Budeme rádi, když biblickou hodinu navštívíte 
a stanete se účastníky diskuze.

Jindřich Mašín

Biblické hodiny

Scházíme se na faře 1x měsíčně v počtu 10 až 15 (většinou) žen ve věku nad 65 let. Začínáme písní 
a po úvodním krátkém biblickém zamyšlení pokračujeme dalším programem. Ten většinou přiná-
šejí pozvaní hosté. V roce 2024 jsme například rádi naslouchali vyprávění sestry Daniely Ženaté o 
jejím životě a roli manželky faráře, nebo vyprávění s promítáním o cestě Skotskem od Nory Grego-
rové. Dalším hezkým setkáním byla návštěva bratra faráře Františka Plecháčka a jeho přednáška 
o 240 let starém tolerančním sboru v Bukovce. Před prázdninami jsme se neformálně sešli na mé 
minizahrádce na Dukle. Jiné hezké setkání proběhlo i s naší sestrou farářkou Hanou Ducho, kdy 
nám představila sdružení Klokánek.
V závěrečné části setkání si pak u čaje a kávy spolu rádi povídáme. 
Od nového roku 2025 nastává změna, ve vedení mě vystřídala Jindřiška Jelínková s manželem 
Zdeňkem. 
Takže v druhém úterý v měsíci mimo letní prázdniny od 14:00 hodin se můžete k naší skupince 
připojit, budeme rádi. A nemusíte čekat na důchodový věk, rádi vás přivítáme i dříve.

Miluška Kačerová

Starší generace
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Statistika za rok 2024
K 31. 12. 2024 měl náš sbor 581 členů.
Pokřtěni byli: Kateřina, David, Petr a Eliška Škorpilovi, Martina, Jiří a Magdalena Bydžovští, 
Michaela Gerhartová
Oddáni byli: Janinka Esterlová a Marek Janouch, Lucie Antes a Zdeněk Braborec
Konfirmováni byli: Laura Ammer, Jakub Dobrovolný, Michaela Gerhartová, Soňa Hrachovino-
vá, Adéla Pácalová, Anežka Sobotková
Přistoupila: Daria Moravcová
Odstěhovali se 3 členové a 1 vystoupil
Zemřeli tito členové sboru, na které s vděčností vzpomínáme: Blažena Pavlíková, Vlastislav 
Doležal, Marie Hořeňovská, Blahoslav Novotný, Bedřich Novák, Jaroslav Slavík, Milada Fran-
talová
Pokud zemřeli i další členové sboru, prosíme o informaci. Prosíme rovněž o nahlášení nových 
adres či jiných důležitých životních změn, abychom mohli aktualizovat kartotéku, případně vám 
zasílat informace ze života sboru, pozvánky nebo tento Sborový list. Moc děkujeme.

Staršovstvo sboru

Jsem Eliška a chodím na Révu už tři roky. Většinou si na Révě povídáme příběhy z Bible, o kterých 
pak chvíli mluvíme. Loni jsme si vyprávěli o zvířatech v Bibli. Taky zpíváme písničky ze Svítáku, hra-

jeme různé hry nebo tvoříme. Jednou jsme byli 
rozděleni na skupiny holek a kluků, dostali jsme 
velký papír, staré časopisy a  kalendáře, vlnky 
a provázky a vytvářeli koláž na téma kostel. 
Také jsme s farářkou Hankou a Kikčou Karešo-
vou nacvičovali taneční vystoupení o  tom, co 
znamená být člověkem. Tančili jsme na píseň 
Human od  skupiny Of Monsters and Men na   
4. adventní neděli. Fakt jsem si to užila. Sice 
jsem se trošku styděla, ale bylo to super.

Eliška Ženatá

Réva
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Nedělní škola
je nedílnou součástí aktivit našeho sboru. Dětí máme čím dál více, což nás velice těší, dokonce 
jsme 23. 6. 2024 mohli uvítat do sboru konfirmací 6 mladých lidí, pět děvčat a jednoho chlapce, 
tudíž máme i mladší mládež. 
Od září 2024 se střídáme v počtu sedmi „nedělkářů“. Jedná se o tyto lidi: Bára Kučerová, Honza 
Zemen, Martin Kavička, Tomáš Voltr, Honza Pospíšil, Vojta Šíma a Kristýna Sobotková. Honza 
s Vojtou jsou mezi námi noví. Přejeme vám, ať předáte našim dětem to nejlepší a ať vás učení baví. 
Děkujeme Pavle Oueisnerové za to, že učila naše děti řadu let. Ale po prázdninách se rozhodla 
už v této aktivitě nepokračovat. Pavla je skvělá učitelka, jsem si jistá, že dětem předala mnoho 
ze své moudrosti. 
Učitelé nedělní školy jsou vynalézaví. Myslím, že děti mají nedělky velmi pestré, protože invence 
jednotlivých členů jsou různé. Učíme podle katecheze naší církve, kterou můžete najít na webo-
vých stránkách https://katecheze.evangnet.cz. Děti se scházejí každou neděli mimo první ne-
děle v měsíci, kdy pro ně naše farářka Hana Ducho chystá rodinné bohoslužby. Děkujeme všem, 
kdo se na učení podílejí a přejeme mnoho zdaru!

Kristýna Sobotková

V  neděli 10. listopadu proběhl podzimní výlet, 
který organizují učitelé nedělní školy. Po boho-
službách jsme se shromáždili na  faře ke  spo-
lečnému obědu, a  poté jsme se již za  pomocí 
aut vypravili vstříc Hradeckým lesům, kde byl 
připraven kromě nedělní vycházky i doprovodný 
program pro děti. Téma tohoto programu bylo 
„Po  stopách Martina Luthera“, který by právě 
ten den oslavil své, žel nedožité, 551. narozeni-
ny. Na jednotlivých stanovištích se děti seznámily s více či méně známými osobnostmi a místy, jež 
Luthera na jeho pouti životem ovlivnily, ať už jakkoliv. 
Nešlo nezmínit Hanse Ludera, jenž mohl díky své pracovitosti podporovat svého syna Martina při 

studiu, a rovněž jeho přátele. Za své stanoviště měl Martin Luther Wit-
tenberg, německé město, kde publikoval své pochybnosti o určitých 
postojích církve. Dále stály za zmínku i zástupci církve a šlechty, které 
Lutherovo učení pochopitelně pobuřovalo, a také město Worms, kde 
Martin Luther odmítl odvolat své učení a  hrozilo, že bude vyloučen 
z  církve a  potrestán. Příběh ovšem končí dobře, na  což navazovala 
stanoviště s Fridrichem III. Moudrým, šlechticem ochraňujícím Luthe-
ra, s Fridrichovým sídlem Wartburg, kde mohl Luther dále pracovat, 
a se zodpovědnou Lutherovou manželkou, Katharinou von Bora.
Na každém stanovišti dostávaly děti tematické úkoly, od sbírání šišek 
po chůzi poslepu, za což dostávaly kartičky s tajenkou, jež je nakonec 
zavedla na hřiště s velkým rytířským hradištěm, kde je čekala i malá 
sladká odměna.

Martin Kavička

Podzimní výlet – Luther v Hradeckém lese
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Víkendový výlet v Heřmanově Městci
Během druhého roku naší konfirmační přípravy jsme měli ví-
kendový výlet v  Heřmanově Městci. Strávili jsme tam tři dny 
od 31.5.-2.6. Dohromady nás tam bylo osm, já – Soňa Hracho-
vinová, Áďa Pácalová, Anežka Sobotková, Laura Ammer, Míša 
Gerhartová, Kuba Dobrovolný, Magda Horáková a Hanka Ducho. 
Spali jsme na faře, která je velmi prostorná. V pátek jsme přijeli, 
ubytovali se, navečeřeli se a potom měla Hanka program. V so-
botu jsme se nasnídali, měli jsme program s Magdou a na oběd 
jsme měli pizzu. Po  obědě jsme měli polední klid, hráli jsme 
deskové hry a potom jsme se vydali na procházku po městě. Šli 
jsme do parku, kde jsme si udělali procházku a potom jsme šli 
do cukrárny, kde jsme si sedli na zákusek a zmrzlinu. 
Když jsme se vrátili, tak si pro nás Hanka připravila otázky, které 
jsme vypracovali na papíře, týkaly se přípravy na zkoušku se star-
šovstvem, konfirmace a sboru. V neděli jsme šli na bohoslužby, které vedla Magda a potom jsme 
jeli domů.  Program, který měla Magda a Hanka, byl o desateru a přípravě na slavnost konfirmace. 
Magda nám pouštěla zahraniční, křesťanské písničky, bylo zajímavé poslouchat to, jak má každá 
jiný rytmus, styl a jaký v nás vzbuzuje pocit. Program, písničky a celý výlet v Heřmanově Městci se 
mi moc líbil a moc děkuji Hance a Magdě, že pro nás tento celý výlet připravily.

AZ-kvíz se staršovstvem
12. 6. v 18:30 se konal na faře AZ-kvíz. Byli jsme rozděleni na dva týmy, Staršovstvo versus Kon-
firmandi, a  naším cílem bylo spojit všechny tři strany v  trojúhelníku tím, že odpovíme správně 
na otázku. Vždy jsme dostali nějakou otázku, která se týkala sboru, církve a seniorátu. Měli jsme 
na výběr ze čtyř možností a z toho jedna byla správná. Jelikož jsme se na to připravovali, tak jsme 
si mysleli, že určitě vyhrajeme, ale staršovstvo nás překvapilo, bylo to hodně vyrovnané. Ale nako-
nec vyhrálo Staršovstvo. Byl to pěkný večer a myslím si, že jsme si ho hodně užili.

Soňa Hrachovinová

Slavnost konfirmace
Dva roky jsme se připravovali na tento velký den. Bylo nás konfirmovaných celkem šest. Všichni 
jsme byli oblečeni v  bílém. Celý tento velký den začal naším slavnostním nástupem. Šli jsme 
v průvodu farářek Hanky Ducho a Magdy Horákové, které nás tyto dva roky připravovaly. Dále 

šlo staršovstvo a  nakonec my. 
Usedli jsme na  židle. Konfir-
mační kázání bylo o hořčičném 
zrnu. Každý z  nás dostal i  ná-
hrdelník s  přívěskem lahvičky 
s  hořčičnými semínky, osobní 
biblický verš, Bibli a zpěvník Sví- 
tá. Po  slavnosti bylo na  faře 
připravené občerstvení a pose-
zení venku. 

Anežka Sobotková

Konfirmační příprava
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Seniorátní mládež
Při přípravě mládežnických setkání se 
snažíme klást důraz na biblické progra-
my, společné přemýšlení i sdílení v otáz-
kách víry. Zároveň ale nezapomínáme 
na  to, že důležitou součástí našich se-
tkání jsou i procházky, zpívání, hraní her 
a čas strávený povídáním. 
Zmíním některé typické akce: Po  celo-
církevním sjezdu mládeže (3.–6. října 2024 ve Svitavách) proběhla sportovní mládež v Letohra-
dě. Jsme rádi, že jsme mohli navštívit sbor, který je v našem seniorátu nový.
Vánočková mládež ve Vysokém Mýtě: Mikuláš Vymětal nám tu blíže představil konflikt mezi 
Izraelem a  Palestinci, s  Kristýnou Kupfovou jsme přemýšleli co dělat, když se v  životě něco 
rozbije. Večer jsme promítali fotky, při kterých jsme zavzpomínali na uplynulý rok.
Zimní akci v Horní Čermné organizujeme společně s Poličským seniorátem. Vzhledem k budou-
címu slučování našich seniorátů považujeme za důležité pořádat tato společná setkání.
Akce na Zbytově byla zaměřena na mladší mládež. Je to vždy příležitost poznat spoustu no-
vých mladých tváří z celého seniorátu, tématem byl „Sen“.
Červencová brigáda v Hradišti: Natírali jsme okna a bránu, trhali břečťan ze zdí nebo vyklízeli 
půdní prostory. Letos na brigádu přijelo neobvykle velké množství brigádníků. Brigáda však není 
jen o práci, a tak jsme jako obvykle měli příležitost vyslechnout skvělé hosty. Miloslav Pouzar 
nám pověděl něco o  toxikologii a  látkách, které často konzumujeme, Barbora Chaloupková 
vyprávěla o situaci ve Spojených státech a s Danielem Bartoňem jsme se věnovali tématům 
spojeným se sexuálním násilím.
Byl to rok plný radostných setkání, zajímavých programů a společných chvil. Jsme za společen-
ství mládeže moc rádi.

Šimon Tefr
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Na faře se scházely maminky s dětmi i v loňském 
roce. Odeslání pozvánky na WhatsAppovou skupin-
ku měla nejprve na  starosti sestra Jana Plchová, 
kterou po prázdninách vystřídala sestra Pavla Vol-
trová. V předchozím školním roce probíhala setkání 
obvykle v pondělí nebo ve čtvrtek, pro tento školní 
rok byla pro všechny nejvhodnější středa. Scháze-
ly jsme se v různém počtu, obvykle 3–5 maminek 
s dětmi.
Aby se mohly připojit i jiné maminky, případně tatín-
kové se svými dětmi, bylo rozhodnuto, že setkání 
budou pravidelně probíhat každou lichou středu 
od 10 hodin. Pro děti bude připraven blok říkanek 
a  písniček. Za  tímto účelem byly pořízeny tatami 
puzzle a psychomotorický padák.
Na vánoční slavnost jsme si tentokrát nacvičili pí-
seň Přispěchali, kterou vybrala a doporučila sestra 
Tereza Šímová.
Setkání rodičů s  dětmi je otevřeno všem zájem-
cům, přijďte si popovídat, pohrát si, nebo jenom 
pobýt. Těšíme se na Vás.

Hana Kočí

Maminky s dětmi

Přání k narozeninám
Jako pardubický sbor naší církve jsme jedna vel-
ká rodina. A v rodině se narozeniny slaví. Dělám 
takovou drobnou službu, že rozvážím přání k na-
rozeninám. Dříve jsem jezdila na kole, teď již více 
autem, a tam, kde je to daleko, využívám poštu. 
Bratr Martin Víšek nás dosud zásoboval svými 
obrázky do přání. Nyní mu to zdravotní stav již 
nedovoluje, za jeho obrázky mu tímto děkuji. 
Nyní budou přání jiná, sestra farářka vybere bib-
lický verš pro daný rok, já to zkompletuji, sestra 
farářka podepíše a  já to rozvážím či posílám 
jubilantům. Tedy těm, kdo v tomto roce oslavili 
50, 60, 65, 70, 75 let a více. Možná přání při-
nesu někdy i  vám. Jen musíte mít přístupnou 
a označenou poštovní schránku. Postupně jistě 
přibude i emailových schránek. Tak mě napadá 
– a máte už svou datovou schránku?

Miluška Kačerová
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Úvodem mého příspěvku bych chtěla poděkovat za spolupráci sestře farářce 
Hance Ducho, sestře místokurátorce Miriam Kalhousové, celému staršovstvu 
a všem, kdo se jakýmkoliv způsobem zapojujete do činnosti našeho sboru. 
Děkuji též za všechny finanční příspěvky a dary, které našemu sboru posíláte. 
A děkuji, že zde můžu být a pracovat. Má pracovní náplň je velmi rozmanitá, 
a vím, že ne vždy dobře vyhodnotím danou situaci, nicméně se stále učím. 
Sbor je společenství různých lidí s různými názory, a to někdy přináší rozčaro-
vání na té či oné straně…
Těší mě, když se na akci pořádané naším sborem objeví někdo odjinud – a to 
se v minulém roce dařilo. Dny proti rasismu se spojily s městským Multikul-
turním týdnem, na Noc kostelů přišlo plno nadšených diváků, na výlet s ne-
dělní školou se připojily rodiny z okolních sborů a na bruslení se objevily ženy 
z Ukrajiny a pozorovatelé facebookové stránky.
I v minulém roce byly naše prostory hojně využity. Zvláště mě těší spolupráce s dobročinnými or-
ganizacemi jako je Zdravotní klaun a nadace Via. Stále pokračují kurzy výuky češtiny pro cizince 
a obracejí se na nás další zájemci o pronájem místnosti. Potřebovali bychom další sál…
Pokračuje i spolupráce s Komunitním uprchlickým centrem Kalyna. Naše církev podporuje práci 
s ukrajinskými lidmi, kteří přišli do naší republiky po začátku války v únoru 2022. Činnost Kalyny 
se vyvíjí podle potřeb svých klientů. Již většinou nezajišťuje základní potřeby, ale věnuje se pora-
denské činnosti, psychologické pomoci a volnočasovým aktivitám. Na  faře se pravidelně schází 
skupinka žen a studentů ke konverzaci v češtině a také v létě zde děti zahájily příměstský tábor.

Lydie Nečasová, sborová asistentka

Ze života sborové asistentky

Hudba ve sboru a se sborem 
Je výsadou našeho sboru, která není všude samozřejmá, že se můžeme radovat ze společ-
ného i  sólového zpěvu za  doprovodu celé řady hudebních nástrojů. Velké poděkování patří 
všem, kdo byli v této oblasti v roce 2024 aktivní! Je to početná skupina hudebníků, jmenovitě:  
M. Janouchová, K. Srbová, H. Medková (+ zpěv), P. Vacek, H. Benešová, D. Rosová, M. Fiala,  
S. a J. Zemenovi, J. Queisner, M. a B. Svobodovi, J. Häuszler, J. a M. Gerhartovi, K., K. a J. Ka- 
rešovi, M. Kavička, D. Tomáš, M. Kučerová, S. a E. Hrachovinovy, E. Ducho, A., P. a J. Plchovi,  

N. a J. Rejškovi. Hosty u varhan byli také J. Esterle, 
E. Ježíková, R. Rejšek a V. Uhlíř, který rovněž pečuje 
o  varhany. Druhou partou, které bych chtěla moc 
poděkovat, jsou členové „Příležitostného pěvecké-
ho sboru“ (zapojilo se 10 mužů a 13 žen). Zpěvem 
posloužili 18. 5. 2024 v Lozicích při seniorátní akci 
„Společně v  Lozicích“ (19. ročník setkání pěvec-
kých sborů seniorátu), při konfirmaci 23. června, při 
Díkčinění 13. října, o 1. neděli adventní 1. prosince 
a na Boží hod vánoční.   
Ano, opět se osvědčilo, že: „Dobré je díky vzdát sva-
tému Pánu a jeho jménu zpívat chválu…“ (EZ 110)

Hana Benešová



18

sborový list velikonoce 2025

Bohoslužby v Domově pro seniory na Dubině
Konají se v Blahoutově ulici č. 646 (vchod je poblíž zastávky trolejbusu č. 8) 2x měsíčně, větši-
nou první a třetí čtvrtek v měsíci v 15:30 hod. v jídelně, v přízemí domova.  
Bohoslužeb se může zúčastnit každý, kdo má zájem. Zachováváme obvyklý pořad bohoslužeb 
včetně zpěvu písní. Na bohoslužby zveme všechny, kdo chtějí načerpat povzbuzení a potěšení 
z Božího slova, zvláště obyvatele domova, ale uvítáme i další bratry a sestry z jeho okolí, kteří 
se třeba nemohou dostat na nedělní bohoslužby do svých sborů.
V roce 2024 se nás střídalo v přípravě bohoslužeb pět laiků – Naďa Mandysová, Olga Kabelová, 
Zdeněk Jelínek, Pavel Kalvach a Hana Capoušková. Jsme velmi rádi, když mezi nás přijde ses-
tra farářka Hanu Ducho, která poslouží i vysluhováním večeře Páně. S velkou vděčností všichni 
přijímáme službu sestry Jaroslavy Herclíkové, která přichází do domova dříve a doprovodí nebo 

doveze zájemce o  bohoslužby do  jídelny. Pokud se 
stane, že někdo nemůže pro nemoc přijít, zastavíme 
se na krátkou návštěvu u něho na pokoji.  
Jsme vděční za společenství, které v domově pro se-
niory máme. Pokud byste se dozvěděli, že se někdo 
z vašich blízkých nebo přátel do domova pro seniory 
na Dubině dostal, budeme rádi, když nám to sdělíte, 
abychom jej mohli navštívit a pozvat na bohoslužby.   

Hana Capoušková

S  pomocí Boží mohly probíhat i  v  roce 2024 bohoslužby v  Domově pro seniory U  Kostelíčka. 
Ochotně nám zde posloužili faráři naší církve Hana Ducho, František Plecháček, Miloš Hübner, La-
dislav Beneš a nově také Blažena Kohoutová a Michal Branda. Zapojil se i kazatel Církve bratrské 
Roman Neumann. Jsme jim za jejich službu velice vděčni. O zajištění bohoslužeb se starají Jindra 
a Zdeněk Jelínkovi z našeho sboru a sestra Marie Sirůčková z Bukovky. 
Bohoslužeb se většinou účastní 10 obyvatel Domova. Někdy je jich více, někdy méně. Před za-
čátkem bohoslužeb svážíme klienty Domova z jejich pokojů do kaple. Někteří jsou na invalidním 
vozíku nebo křesle, jiní jsou schopni samostatné chůze s mírnou dopomocí. Někdy nás na pokojích 
čekají různá překvapení, nebo se klienti nemohou rozhodnout, zda půjdou nebo ne, takže se nám 
to pěkně protáhne. Po konci bohoslužeb pak samozřejmě všichni chtějí být co nejdříve na svých 
pokojích. Je to ve třech lidech někdy dost složitý logistický problém, proto bychom přivítali pomoc 
někoho ze sboru, který by např. pobyl s klienty v kapli, než se vrátíme z pokojů. 
Na podzim jsme začali chodit i za klienty, kteří jsou tr-
vale upoutáni na lůžko. Pohovoříme s nimi, přečteme 
pár slov z Bible, pomodlíme se. 
Myslím si, že bohoslužby v Domově pro seniory obo-
hacují klienty Domova, protože jim přinášejí něco 
nového, povzbuzujícího, potěšujícího, radostného. 
Bohoslužby jsou přínosem i  pro nás, protože jsme 
obdarováni radostí a vděčností druhých. 

Jindra Jelínková

Bohoslužby v Domově pro seniory U Kostelíčka
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Je pěkné, když o Vánocích myslíme na lidí, kteří nemají nikoho, 
kdo by je obdaroval. Když se rozdělíme o to, čeho máme dosta-
tek, zajdeme do obchodu, nakoupíme, zabalíme do sáčku, na-
píšeme vánoční přání… Je pěkné, jak vánoční balíčky najednou 
přibývají, krabice se plní, sejde se jich potřebný počet a mohou 
se rozvézt do azylových domů pro muže i pro ženy s dětmi, do 
Domu na půli cesty pro mladé lidi z dětských domovů a do nízko-
prahového denního centra pro lidi bez domova, kteří jsou na ulici. 
Můžeme přinést alespoň malou radost!
I v adventu roku 2024 se to podařilo! Sešel se potřebný počet ba-

líčků pro dospělé i děti v zařízeních SKP-CENTRUM o.p.s. A ještě jsme mohli obdarovat potravinami 
a několika balíčky i Klokánek a Středisko rané péče. Celkem jsme darovali 210 balíčků, 180 pro do-
spělé, 30 pro děti. Spolu s naším sborem darují balíčky sbor ČCE v Bukovce a v Heřmanově Městci, 
sbory Církve bratrské Archa i Jordán a sbor Církve adventistů sedmého dne. S nákupem potravin 
do balíčků, které se balily na faře, letos pomohli Hana Dobešová, Hana Kočí a David Tomáš.   
Děkujeme všem vám, sestry a bratři, kteří se do této akce zapojujete, donesete balíčky, darujete 
peníze, nakoupíte, zabalíte a rozvezete balíčky!  
Budeme pokračovat i letos a v dalších letech? Stejným způsobem nebo zvolíme jinou formu?
Napište nebo sdělte svůj názor.

Hana Capoušková, koordinátorka akce

Vánoční balíčky – tradiční  
ekumenická dobročinná akce 

Polévka pro bezdomovce se přece jen vařila
Sedm let říkám, že už vařit nebudu, protože už na to nestačím. Ale přihlásil se bratr Petr Šilar, 
ano, to je ten, co byl ještě nedávno senátorem, a že by rád s vařením pomáhal. To jsem mu 
nemohl odmítnout, a tak se zase vařilo. 
Naše farářka Hana Ducho hned ráno zahájila vaření modlitbou a žehnala, aby se polévka poved-
la. A taky že se povedla. Byla eňo meňo. Bratr Šilar vše nakoupil, odvozil a taky ze svého uhradil. 
Slepici zakoupil výběrovou a vejce přivezl až z Horní Čermné. Polévka tedy byla slepičí s domá-
cím strouháním. Na pomoc také přišli Věra Nováková, Miluška Kačerová a kurátor Milan Chyba. 
Polévka všem chutnala, někteří si i přidali. Rozdalo se asi 60 porcí a ještě trochu zbylo na dru-
hý den. Když bylo po obědě, dostavil se bratr 
František Plecháček, farář v Bukovce. Pronesl 
vánoční slovo a přečetl z Bible vánoční zvěst. 
Také se zpívaly dvě vánoční písně, i když bez 
doprovodu kytary. Přesto se někteří ke zpěvu 
přidali. Všichni přítomní obdrželi balíček, kte-
ré naše církve pro ně připravily. 
Všem, kteří podpořili lidi bez přístřeší svou po-
mocí nebo finančně a mysleli na ně ve svých 
modlitbách, srdečně děkujeme.

Pavel Capoušek
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Celocírkevní sbírky jsou vyhlašovány synodem církve. Jsou výrazem vzájemné solidarity a odpověd-
nosti za celek církve a její službu. Jsou to například sbírky pro Jeronýmovu jednotu, bohoslovce, 
sociální a charitativní činnost, Evangelickou akademii apod. 
Synod vyhlašuje každý rok pravidelně celkem deset celocírkevních sbírek. Pokud je třeba, vyhlašuje 
i celocírkevní sbírky mimořádné, např. při živelních katastrofách apod. 
Získané peníze zasílá sbor na určený účet. Sbírky jsou využívány vždy k účelu, pro který byly 
vyhlášeny.
Pardubický sbor zaslal v rámci celocírkevních, pravidelně vyhlašovaných sbírkách v jednotlivých 
letech tyto částky:

Rok 2021 2022 2023 2024

Částka v Kč 56 372 66 329 68 281 74 005

z toho:     

Jeronýmova jednota 15 010 15 550 15 000 18 800

Diakonie 6 222 6 000 4 730 7 915

Sociální 
a charitativní činnost 5 034 7 585 8 790 8 270

Bohoslovci 10 140 8 805 8 960 8 700

Sbírky se konají vždy po bohoslužbách v kostele nebo po společných sborových akcích na faře. Do 
sbírky můžete přispět v kostele (na faře) v hotovosti, předat ji sborové asistentce proti dokladu, 
nebo zaslat na účet sboru 2100910641/2010.
K zaslání sbírky je rovněž možné využít QR kód, který je jak v kostele, tak na sborovém webu.
Děkujeme Vám za Vaše finanční příspěvky.

Miriam Kalhousová 

Celocírkevní sbírky

Adventní zpívání
V pátek 13. 12. 2024 v 19 hodin jsme se sešli v našem kostele ke společnému zpěvu vánoč-
ních písní z Evangelického zpěvníku a zpěvníku Svítá. Na pořadu bylo 29 písní. Kromě známých 
písniček, které se zpívají každoročně při vánočních bohoslužbách, jsme si připomněli i písničky, 
které už jsme dlouho nezpívali, ale známe je třeba z dětství. Zpívali jsme téměř dvě hodiny za 
doprovodu varhan a dvou kytar s klavinovou. Pro zahřátí a zpříjemnění předvánoční atmosféry 
byl k dispozici vánoční punč, svařák, horký džus a vánoční čaj, k zakousnutí pak domácí cookies 
od Barči Svobodové. Po skončení zpívání ještě někteří z nás setrvali v kostele při rozhovorech 
a dopíjení horkých nápojů.
Děkujeme hudebníkům (H. Benešové, J. Häuszlerovi, M. Janouchové, K. Srbové a P. Šilarovi) za 
hudební doprovod, Pavle a Pavlovi Queisnerovým za pomoc s přípravou, ale i všem ostatním, 
kteří se jakkoliv podíleli na této příjemné akci.

Káťa a Ondra Srbovi
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V sobotu 18. května se v Lozicích konalo 
seniorátní setkání všech generací. Dopo-
lední část zahájily bohoslužby, které vedl 
Roman Mazur, kázáním posloužil Ivan 
Ryšavý. Součástí bohoslužeb bylo také 
uvedení nových členů seniorátního výbo-
ru, Petra Peňáze a Jaromíra Drdy. Zazně-
lo i poděkování Jakubu Kellerovi a Miloši Hübnerovi za jejich dlouholetou službu. Důležitým oka-
mžikem bylo i představení mládežníků, kteří byli nově zvoleni do SOMu (seniorátní odbor mládeže).
Pro nejmladší účastníky připravila farářka Dagmar Hrubantová biblický program plný vyprávění 
a tvořivých aktivit.
Po bohoslužbách následovala přednáška Ivana Ryšavého s názvem Trénink vděčnosti. Psycholog 
a farář, který se v současnosti věnuje podpoře pěstounských rodin, nabídl inspirativní pohled na to, 
jakým způsobem vděčnost ovlivňuje naši psychiku a vztahy.
Odpolední část patřila hudbě. Pěvecké sbory seniorátu se představily v pěkně nacvičeném progra-
mu duchovních skladeb. Ke dvěma písním, které na sbory v předstihu rozeslal Honza Jun k nácvi-
ku, se mohli připojit všichni přítomní.
Velké poděkování patří Lozickým, kteří setkání s pečlivostí připravili a postarali se o jeho hladký 
průběh.

Michal Branda

Společně v Lozicích

Bruslení se Štěpánkou II
V sobotu 17. 2. 2024 v podvečer jsme se opět po roce setkali na zimním 
stadionu Enteria aréna v Pardubicích ke druhému společnému bruslení. 
Po ledě se prohánělo asi 55 bruslařů od nejmladších po skupinku hokejo-
vých nadšenců s puky a hokejkami, kteří sehráli svůj zápas na jedné třetině 
ledové plochy. Za takové góly by se nemuseli stydět ani hráči Dynama.
 Mezitím si začátečníci osvojovali svoje první krůčky na ledě s hrazdičkami 
a postupně se přidávali k pokročilým bruslařům, kteří se bavili projížděním 
připravené překážkové a slalomové dráhy a hraním her na ledě. 
Někteří pilní bruslaři využili hodinu ke zdokonalení své bruslařské techniky 
pod vedením přítomných krasobruslařek a ti nejodvážnější vyzkoušeli některé skoky i piruety. 
Velmi oceňujeme, že se akce na  ledě zúčastnili i  ti, kteří brusle obuli po  několika desítkách 

let. Ukázalo se, že bruslení 
se ani po tolika letech neza-
pomíná.
Hodina sborového bruslení 
všem vykouzlila úsměvy 
na rtech a  zdá se, že se 
stane tradiční společnou 
zimní zábavou. Těšíme se 
na další setkání na ledě!!!

Štěpánka Karešová
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Noc kostelů 2024
I v roce 2024 se náš sbor zúčastnil celostátní akce „Noc kostelů“. 
Datum akce připadlo na 7. června a návštěvníkům byl kostel ote-
vřen od 17:30 do 22:00. Program byl pestrý a myslel na všechny 
věkové kategorie počínaje dětmi. Těm bylo určené loutkové diva-
dlo z produkce studia Damúza s názvem „Houpací pohádky“. Za-
jímavou položkou programu byla interaktivní přednáška na téma 
„Člověk, duše a  umělá inteligence“. Tu připravil tým sestavený 
kolem teologa Františka Štěcha. Vrcholem večera byl potom ne-
pochybně večerní koncert písničkáře Jana Buriana. Celá akce byla 
hojně navštívená, setkala se s všeobecně kladnými ohlasy. 

Jan Zemen

„Kdy bude zase brunch? Jaké země bychom tam mohli před-
stavit? Můžu namalovat vlajky?“ Ptá se mě šestiletá dcerka mi-
nimálně jednou týdně. Tolik se jí zalíbil komunitní brunch, který 
jsme uspořádali na  faře v rámci Dnů proti rasismu. V  letošním 
roce jsme se spojili s  organizátory již tradičního městského 
Multikulturního týdne, neboť obě akce svou myšlenkou souzní. 
V neděli 26. května se v našem kostele konala bohoslužba s ce-

locírkevním farářem pro menšiny 
Mikulášem Vymětalem a již zmí-
něný brunch. Na faře jsme mohli ochutnat pochoutky z osmi zemí. 
Někteří z nás okusili hodně exotické jídlo, například Hashure – Noe-
mův puding z Albánie, jiní se drželi známějších chutí a dali si brynd-
zová kolieska či ukrajinskou pascu. Účastníci jedli a dobře se bavili, 
a naše Lada se naprosto zamilovala do vlajek různých zemí světa.
Dalším bodem programu byla Bubenická dílna pro děti. Pan Filip 
Tománek ukazoval bicí nástroje z všemožných koutů světa, děti si 
vše mohly samy vyzkoušet.
Děkujeme organizátorům, zvláště Kamile Rejškové, za  přípravu 
těchto krásných setkání!

Lydie Nečasová

Dny proti rasismu v Pardubicích
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Část programu tradičního projektu Českoslo-
venské obce legionářské Oheň (bez)naděje 
2024 se konala 24. 6. 2024 v kostele Česko-
bratrské církve evangelické v Pardubicích. Pro-
gram zahájil a  doprovázel Chlapecký pěvecký 
sbor Bonifantes pod vedením sbormistra Jana 
Míška. Všechny pozvané hosty a také žáky zá-
kladních škol ze Včelákova, Skutče a pardubic-
ké ZŠ Štefánikova přivítala farářka Hana Ducho.
Poté si účastníci akce vyslechli od  redaktorky 
Českého Rozhlasu Šárky Kuchtové příběh par-
dubické rodiny Hovorových. U nich se na počátku roku 1942 ukrýval Jiří Potůček – jeden z členů 
paravýsadku Silver A. Během heydrichiády byla rodina prozrazena a musela žít v ilegalitě. František 
Hovora se ukrýval tři roky v rodině Míčových v obci Brambory u Čáslavi. Mezi hosty v evangelickém 
kostele byli i vzácní hosté – potomci rodiny Míčů. Paní Míčová vyprávěla rodinný příběh a zajímavé 
historky z doby ukrývání.
Farářka Hana Ducho zaujala posluchače svým zamyšlením nad lhostejností na základě textu židov-
ského spisovatele a náboženského myslitele Elieho Wiesela, který je i nositelem Nobelovy ceny 
za mír. Od něho pochází pojem holokaust jako označení pro genocidu – plánované systematické 
vyvražďování židů v době 2. světové války. Zamyšlení bylo oslavou hrdinství obyčejných lidí, kteří 
i v těžkých dobách fašistické okupace překonali strach, riskovali, pomáhali a hlavně nebyli lhostejní! 
Pietní akce Oheň (bez)naděje, která byla zahájena v Ležákách, pokračovala dál na pardubickém 
Zámečku a další den zavedla účastníky až do polského Chelmna, kde bylo za 2. světové války za-
vražděno 11 ležáckých a 82 lidických dětí.

Štěpánka Karešová

Oheň (bez)naděje 2024

Jindřich
K opravdu velkým a slavným událostem minulého roku určitě pa-
tří, že člen, a dokonce presbyter pardubického sboru, se účastnil 
paralympijského klání v Paříži. Ne náhodou byl Jindřich Mašín no-
minován. Ač začal s  cyklistickou reprezentací České republiky až 
v roce 2023, hned získal bronz na mistrovství Evropy a byl vyhlášen 
objevem roku. V Paříži mu medaile unikly skutečně o vlásek. Ale on 
dál jezdí denně na svém zeleném tricyklu po městě, nebo na Seč či 
někam do hor, a nadává na bezohledné řidiče. To umí také dobře. 
Možná by si na něj měli dát pozor. Jindřich je totiž také specialista 
na  tepelné výbuchy a nezvládnuté (chemické) reakce, což v  roce 
2021 prokázal obhajobou své disertační práce na Chemicko-tech-
nologické fakultě Univerzity Pardubice. 
Jindřichovi z  celého srdce gratulujeme ke  sportovním úspě-
chům, přejeme mu radost z dalších kilometrů v sedle a ať vždy 
dobře dojede!

Redakce Sborového listu
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V krásných letních dnech mezi 28. červencem a 4. srpnem se pořádal letní dětský tábor, ten-
tokrát v usedlosti Zbytov u města Jimramov. I letos se zúčastnilo požehnané množství dětí, 
jejichž počet bezpečně přerostl cifru 20. Tento rok byl tábor v pár ohledech jiný. Místo tradič-
ního umístění tábořiště na louce jsme zvolili usedlost Zbytov, díky jejíž rozlehlosti bylo mož-
né uskutečňovat program i ve velkých vnitřních prostorách, například v případě nepříznivého 
počasí. Naštěstí nám ale bylo přáno a většinu dní jsme si mohli užít slunečného počasí. Místo 
ve stanech spaly děti na matracích v  jedné z místností. Další změnou byla absence našeho 
Hlavase, který neohroženě vedl tábory mnoho let v řadě. Za tým vedoucích mohu ovšem s po-
těšením konstatovat, že na  vedení tábora se změna neprojevila negativně, tým složený ze 
zkušených i nových vedoucích byl schopen poradit si se všemi nástrahami táborového života 
a naprosto se tak osvědčil.
Téma tábora byl život krále Davida, a to od jeho dětství přes všechny jeho úspěchy i neúspěchy 
až po jeho stáří a předání vlády jeho synu Šalamounovi. Děti si mohly užít pestré složení her, 
mezi nimiž nechyběl ani celodenní výlet po okolí a noční hra. V celotáborové hře proti sobě 
soupeřily 4 týmy, které vedly čestný a velmi vyrovnaný boj.

Tábor 2024 
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V roce 2024 se pobyt seniorů v Chotěboři konal od 24. do 31. srpna. Bylo ještě teplé a krásné 
počasí. Sešlo se 63 účastníků ze všech stran naší republiky, od Zlína až po Ústí nad Labem. 
S radostí jsme přivítali i nové skupiny účastníků z Prahy, Brna i z Třebíče. Vedení tábora se 
opět ujala sestra Daniela Ženatá, nedělní bohoslužby a  ranní i  večerní pobožnosti připravil 
a vedl bratr farář Libor Chaloupka z Bučiny. Program byl bohatý, poučný i zábavný. V nedě-
li odpoledne byl krásný koncert. Tentokrát přijela Monika Drdová. Zazpívala písně a  známé 
árie z oper Antonína Dvořáka i Bedřicha Smetany a Giacoma Pucciniho. Jako host vystoupil 
s přednáškou „Křesťan v politice“ Petr Šilar, se svou 
cestou po  Madeiře nás seznámil Pavel Balusek. Při 
autobusovém výletě nás průvodce Ing.  Aleš Kopec-
ký, lesník Chráněné krajinné oblasti Žďárské vrchy 
provedl několika přírodními rezervacemi. Zajímavé 
vyprávění o díle Jiřího Trnky s obrázky jsme vyslechli 
od Jana Vondry z Brna. V kuchyni vládl tým pod vede-
ním Libuše Kappelové. Jako pomocníci a nákupčí se 
zapojili bratři ze sboru z  Nového Města na  Moravě. 
Není ani možné vyjmenovávat všechno co jsme proži-
li, ale bylo to moc pěkné. Přihlaste se, i letos se bude 
pobyt pro seniory konat – od 23. do 30. srpna 2025.

Hana Capoušková

Za hladký průběh tábora patří velký dík naší paní farářce Hance, díky níž se mohl tábor vůbec 
uskutečnit, během tábora nás rovněž obohacovala skvělým duchovním programem. Dále dě-
kujeme našim výborným kuchařkám, které po  celou dobu výtečně vařily a  jídla obětavě při-
způsobovaly aktuálním potřebám. Moc děkujeme i  muži pro všechno, Radkovi, který kromě 
pomoci v tábořišti neváhal a připravoval i zábavný a zároveň poučný program pro děti. Díky 
patří i  Dáše, která plnila roli zdravotníka, naštěstí nemusela řešit žádné vážnější poranění. 
V neposlední řadě patří poděkování i programovým vedoucím, kteří se po všechny dny neúnav-
ně starali o program pro děti. 

Martin Kavička

Pobyt seniorů v Chotěboři  
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Při neděli Díkčinění se scházíme k bohoslužbám s večeří Páně. První biblické čtení bylo z evan-
gelia podle Lukáše 12. kap., v. 13–21, což je podobenství o boháči a stodolách. Ježíš tam řekl: 
„Mějte se na pozoru před každou chamtivostí, neboť i když člověk má nadbytek, není jeho život 
zajištěn tím, co má.“ Sestra farářka Hana Ducho pak kázala na text z 19. žalmu, v. 1–5: „Nebesa 
vypravují o Boží slávě, obloha hovoří o díle jeho rukou …“ 
V tuto neděli si zvláště připomínáme svoji vděčnost za stvoření, za všechno, co z Božích rukou 
přijímáme, za to, že máme všeho dostatek. A tak se také chceme dělit s ostatními. Tentokrát 
jsme vykonali sbírku potravin a drogistického zboží pro Středisko rané péče v ul. Bělehradská 
v Pardubicích. Posláním Střediska rané péče je podpora vývoje dětí se zdravotním postižením 
a podpora jejich rodin. Sbírka byla vděčně přijata a pracovníci střediska ji rozdělili do rodin, o kte-
ré se starají. Všem, kteří se ke sbírce 
připojujete, nakoupíte a  donesete 
potraviny i ostatní potřebné věci, pa-
tří velký dík!

Poděkování zaslali i  ze Střediska 
rané péče. Ředitelka Blanka Bran-
dová mimo jiné napsala: „Jménem 
našich klient ských rodin děkuji všem 
dárcům na  významnou materiální 
podporu, jíž si nesmírně vážíme. 
Materiální sbírka pomáhá rodinám 
z Pardubického kraje, které mají děti 
raného věku (0–7 let) s  ohrože ným 
vývojem (například nedonošeností), 
s  tělesným, mentálním a  kombino-
vaným postižením, autismem či ne-
rovnoměrným vývojem. Tyto rodiny 
jsou často fyzicky, psychicky i finanč-
ně vyčerpány, proto vítají přísun trvan-
livých potravin i drogerie.“

Hana Capoušková

Neděle díkčinění 13. října 2024 

Děkujeme
F a r n í m u  s b o r u  Č C E

v  P a r d u b i c í c h
z a  m a t e r i á l n í  s b í r k u

p r o  r o d i n y  d ě t í  s  h a n d i c a p e m

16. 10. 2024
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V sobotu 9. listopadu 2024 se v Chrudimi konalo 2. řádné zasedání 49. konventu Chrudimské-
ho seniorátu. Zasedání bylo volební, volil se nový senior, náměstek seniora, seniorátní kurátor 
a náhradníci z řad kazatelů a laiků. 

Nový seniorátní výbor pracuje ve složení:
Senior: David Najbrt, farář v Lanškrouně
Náměstek seniora: Lukáš Klíma, farář v Litomyšli
Seniorátní kurátorka: Radka Závorková ze sboru Hradiště u Nasavrk
Náměstek seniorátní kurátorky: Jaromír Drda ze sboru Opatovice

Dalším významným tématem zasedání byl život sborů s  ohledem na  malé sbory v  nových 
podmínkách. Byly prezentovány dva možné přístupy: Sbor Dvakačovice se rozhodl nadále jít 
vlastní cestou. Podařilo se mu najít sponzora a aktivovat dříve málo zapojené členy. V další 
prezentaci byl představen přístup sboru v Lozicích. Ten jde cestou spojení se silným sborem 
v Hradišti, a i toto řešení se jeví jako přínosné. Oba přístupy mohou být inspirací k následování.
Usnesením synodu ČCE v roce 2024 dojde ke organizační změně struktury seniorátů. V praxi 
to znamená, že zvolený seniorátní výbor bude končit své období již v  roce 2026 a  od  roku 
2027 vzniknou nové senioráty. V menším počtu, s větší rozlohou a efektivnější správou. 
Velmi diskutovaným tématem napříč církví je rovněž usnesení synodu o  změně podmínek 
bydlení kazatelů na farách. Změna byla vyvolána nutností sladit pravidla bydlení kazatelů se 
zákony ČR. V praxi to však přináší další finanční zátěž pro kazatele i sbory. Obavy mají zejmé-
na ty s malým počtem členů a menší ekonomickou silou. Hledání dobrého řešení jistě bude 
tématem jednání příštího synodu i konventu.

Milan Chyba

Informace z konventu 

Do adventu s perníčky
Na podzim se ve sborovém sále konala v sobotu 16. 11.  

dílna zdobení perníčků. Sešla se nadšená skupina ma-

lých perníkářů, kteří se úkolu zhostili s velkým nadšením. 

K  dispozici měli předem napečené perníčky různých 

tvarů, bílé i  barevné polevy a  mnoho druhů cukrových 

posypů. Někteří zdobili s takovou chutí, že bylo potřeba 

na množství jejich výtvorů shánět různé krabice, aby se 

podařilo poklady s sebou domů odnést. Do zdobení se 

zapojili také rodiče. Někteří si vyzkoušeli nové techniky 

zdobení, nebo si pouze užívali možnosti vyzkoušet vlast-

ní kreativní nápady, anebo v pohodové atmosféře plné 

vánoční vůně perníčků, čaje a kávy využili prostoru k přá-

telským rozhovorům.

Kamila Rejšková



28

sborový list velikonoce 2025

Náš kostel je krásný prostor na  bohoslužby, které se 
v  něm konají každou neděli nebo i  jindy. Ale je vhodný 
i na koncerty. Některé agentury zde pravidelně pořádají 
hudební vystoupení. Můžete si poslechnout muzikálové 
melodie, vážnou hudbu i vystoupení dětí ze škol. Pokud 
byste chtěli v  našem kostele uspořádat koncert, do-
mluvte se se sborovou asistentkou.

Lydie Nečasová

Pronájem kostela

Web, sociální sítě a IT na sboru v Pardubicích
Uplynulý rok nepřinesl žádný zásadní posun v  oblasti IT v  našem 
sboru. Jinak dále vysíláme živý přenos bohoslužeb společně s pís-
ničkami. Průměrný počet sledujících se navýšil na 35 (v roce 2023 
to bylo 30).
Návštěvnost stránek se zvýšila z 2 400 návštěvníků na cca dvojná-
sobek 4 100, což považujeme za úspěch. Stále máme nejvíce ná-
vštěvníků z ČR (2.400), následuje Polsko (420), USA (206), Sloven-
sko (65), Čína (54), Indonésie (52) a SRN (45). Nejnavštěvovanější 
sekce zůstaly stejné, a  to Stream bohoslužeb (2 100) a  Kalendář 
akcí (1 200). Jinak se na  stránkách nijak dál nepracovalo, pouze 
jsme doplňovali info k ohláškám a akcím.
Na Facebooku se nám také dařilo, obsah tvoří jak správci profilu Evangelíci Pardubice, tak sa-
motní návštěvníci. Zvýšil se počet sledujících ze 416 (2023) na 454.

Milo Ducho
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Zahrada
Za farou ve Sladkovského ulici najdeme krásnou zahradu. Tento prostor, ač se nachází v samém 
centru města, je oázou klidu a pohody. Děti můžou využít houpačku a klouzačku, hráči míčových 
her travnaté hřiště, a dospělí si můžou ugrilovat nějakou dobrotu. Tuto krásnou zahradu můžete vy-
užít i vy k oslavě narozenin, rodinnému setkání či pikniku v trávě. Budeme rádi, když bude zahrada 
využita i v letních měsících, během prázdnin. Strážce zahrady, rezatý kocour Dorián, se na Vás těší! 

Lydie Nečasová

Dovoz na bohoslužby
Děkujeme všem, kteří nabízíte službu dovozu autem na  bohoslužby či jiná sborová setkání 

v Pardubicích nebo Horním Jelení. 

Pokud byste měli zájem o odvoz na bohoslužby, zavolejte sborové asistentce Lydii Nečasové 

na číslo 602 468 436. 

Pro pohyb po Pardubicích je možno využít i výhodné služby Senior taxi. Bližší informace lze 

nalézt na webu https://pardubice.eu/seniortaxi nebo na telefonu 603 200 500.

Poděkování
•			Děkujeme	 Renatě	 Brtnické	 za  grafické	 práce	 na  našich	 sborových	 pozvánkách,	 dopisech	

a plakátech. 

•			Děkujeme	Petru	Slavíkovi	a firmě	KetoDiet	Europe	SE	za velkou	podporu	při	vydávání	sboro-
vých dopisů včetně tohoto.

•			Děkujeme	všem	dárcům,	kteří	přispívají	na provoz	sboru	finančně,	i všem	dobrovolníkům,	kteří		
sboru věnují svůj volný čas.

•	Děkujeme	všem	autorům	příspěvků	a fotografií	ve Sborovém	listě
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Kongres esperantistů – křesťanů v Pardubicích
Ve dnech 19.–26. 7. 2025 budou Pardubice hostit kongres organizace 
KELI. KELI, v esperantu Kristana esperantista ligo internacia, sdružuje 
na mezinárodní úrovni křesťanské esperantisty. Jejími členy jsou přede-
vším křesťané nekatolického vyznání s významným podílem evangelíků. 
Kongres nalezne útočiště na Střední zdravotnické škole v Černé za Bory, 
ale též v prostorách našeho sboru. 

Lydie Nečasová

Přemýšlíte, co byste chtěli studovat vy nebo 
vaše děti či vnuci? Evangelická teologická 
fakulta UK nabízí mnoho možností. Jednak 
studium Evangelické teologie pro ty, kteří 
by se chtěli věnovat kazatelské práci v círk-
vi, nebo pro ty, kteří si chtějí prohloubit své 
znalosti teologie, například pro presbytery. 
Fakulta nabízí rovněž studium v programu Sociální a pastorační práce. Jde o velmi zajímavou 
oblast, kde se setkává odbornost sociálního pracovníka se znalostmi z teologické oblasti, využitel-
nými při pastoračním doprovázení. Během studia se hojně propojuje teoretická příprava s praxemi 
v zařízeních, jako jsou dětské domovy, věznice, nemocnice, hospice, stacionáře pro lidi s mentál-
ním postižením, azylové domy, městské úřady, úřady práce nebo třeba místa pro práci s cizinci 
atp. Studium plně kvalifikuje k výkonu povolání sociálního pracovníka dle zákona č. 108/2006 Sb. 
o sociálních službách. 
Nemalým bonusem je studium v Praze i velmi dobrá možnost studia v zahraničí. 
Evangelická teologická fakulta nabízí zajímavé kurzy i v oblasti Univerzity třetího věku.
Přihlášky ke studiu lze podat do 31. 3. 2025. Bližší informace najdete na www.etf.cuni.cz, případ-
ně je podá Ladislav Beneš. 

Setkání, která plánujeme v roce 2025
4. 1. Bruslení se Štěpánkou
9. 3.  První postní neděle, bohoslužby s večeří Páně
23. 3.  Výroční sborové shromáždění
17.–21. 4. Pašijové a velikonoční shromáždění
23. 5.  Noc kostelů
25. 5.  Setkání pěveckých sborů
8. 6.  Svatodušní neděle
19. 6.  Zahradní slavnost k ukončení školního roku
20.–27. 7. Tábor (skautská základna Maděra u Telecího na Vysočině)
7. 9. Zahájení školního roku
12. 10.  Neděle díkčinění
30. 11. První neděle v adventu
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POTŘEBUJEME TĚ!

PŘIJĎ V NEDĚLI UVAŘIT KÁVU A ČAJ!

Buď součástí úžasného týmu!  
Urči si datum! A ozvi se! 

Pavla Pospíšilová ■ Tel.: 777 031 503

Fo
to

gr
afi

e 
by

la
 v

yt
vo

ře
na

 u
m

ěl
ou

 in
te

lig
en

cí
.



32

Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Pardubicích
Sladkovského 638, 530 02 Pardubice, telefon: 602 468 436

e-mail: sbor@pardubicce.cz; web: http://pardubicce.cz

Bankovní spojení: 
Číslo účtu: 2100910641 / 2010

IBAN: CZ88 2010 0000 0021 0091 0641
BIC/SWIFT: FIOBCZPPXXX

Farářka Hana Ducho. Návštěvu je možné domluvit telefonicky na 737 681 009.
Sborová asistentka Lydie Nečasová je v kanceláři přítomna ve středu  

a v pátek 8:00–11:00 hodin. Po domluvě k dispozici i mimo úřední hodiny.

Grafická úprava: Renata Brtnická, e-mail: grafika@renatabrtnicka.cz
Tisk: STUDIO PRESS s. r. o., třída Míru 92, 530 02 Pardubice, www.studiopress.cz 
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Pravidelná shromáždění
Neděle: Bohoslužby v 9:00 v kostele, po nich káva a čaj na faře

 Bohoslužby v Horním Jelení druhou a čtvrtou neděli v měsíci

Úterý: Starší generace, druhé úterý v měsíci ve 14:00 na faře 

 Odpolední biblická hodina, čtvrté úterý v měsíci ve 14:00 na faře

 Biblická hodina Horní Jelení, první úterý v měsíci v 17:00

Středa: Maminky s dětmi, jednou za 14 dní v 9:30 na faře (nebo dle domluvy)

 Staršovstvo, druhá středa v měsíci v 18:00 na faře

Čtvrtek: Bohoslužby v Domově pro seniory u Kostelíčka v 15:00 hodin

 Bohoslužby v domově pro seniory na Dubině v 15:30 hodin

 Biblická hodina v 18:00 na faře (rovněž on-line)

Pátek: Réva – biblická hodina pro děti v 15:00 na faře 

 Konfirmační příprava v 16:00 na faře


